

论著

乳酸司帕沙星脂质体的制备及其体外角膜渗透性和抗菌性

刘利萍¹, 李益民¹, 杨玲²

¹绍兴文理学院药学系, 浙江绍兴 312000

²绍兴市药品检验所生化室, 浙江绍兴 312000

收稿日期 2008-3-19 修回日期 网络版发布日期 2008-11-9 接受日期

摘要 摘要: 目的 制备乳酸司帕沙星 (SPLX) 脂质体, 评估其体外角膜渗透性和抗菌作用。方法 采用pH梯度法制备SPLX脂质体(磷脂: 胆固醇: 药物质量比为18:6:1), Franz扩散池和兔角膜进行渗透实验, 高相液效色谱法测定药物浓度并计算渗透参数, 二倍稀释法检测其对金黄色葡萄球菌、铜绿假单胞菌、大肠杆菌、枯草芽孢杆菌的最小抑菌浓度 (MICs) 和最小杀菌浓度 (MBCs), 并测定时间-杀菌率。结果 pH梯度法制备的SPLX脂质体包封率为 (81.61±1.98)%, 明显高于薄膜分散法(11.48±0.86)%和逆向蒸发法 (18.64±1.05)% (P均<0.01)。SPLX脂质体对角膜的表观渗透系数和膜内药物滞留量比SPLX溶液提高了1.65和4.98倍。SPLX脂质体对金黄色葡萄球菌、铜绿假单胞菌、大肠杆菌和枯草芽孢杆菌的MICs分别是SPLX溶液的1/4、1/2、1/1和1/17倍, MBCs是SPLX溶液的1/4、1/2、1/1和1/4倍, 且SPLX脂质体对细菌的杀菌起效时间比SPLX溶液快。结论 pH梯度法可以制得高包封率的SPLX脂质体, 脂质体有助于提高SPLX对角膜的渗透性和抗菌作用。

关键词 [乳酸司帕沙星脂质体](#); [pH梯度法](#); [包封率](#); [角膜渗透性](#); [抗菌性](#)

分类号

Preparation of Liposomal Sparfloxacin Lactate and Its Corneal Penetration and Antibacterial Activity in vitro

LIU Li-ping¹, LI Yi-min¹, YANG Ling²

¹Department of Pharmacy, Shaoxing University, Shaoxing, Zhejiang 312000, China

²Biochemical Laboratory, Shaoxing Institute for Drug Control, Shaoxing, Zhejiang 312000, China

Abstract ABSTRACT: Objective To prepare sparfloxacin lactate (SPLX) loaded liposomes and study its corneal penetration and bacterial inhibitory in vitro. Methods Liposomal SPLX (mass ratio of phospholipids/ cholesterol/ drug at 18:6:1) was prepared by pH-gradients. The transcorneal penetration experiments of liposomal SPLX were performed in modified Franz' s cells with the rabbit' s corneal. The concentration of SPLX was determined by high-performance liquid chromatography. The penetration parameters were calculated. The in vitro antibacterial activities on *S. aureus*, *P. aeruginosa*, *E. coli*, and *B. subtilis* were determined by two fold dilutions. Results The entrapment efficiency of SPLX in the liposomes by pH-gradients was (81.61±1.98)%, which was significantly higher than that by film dispersion method (11.48±0.86)% and reverse evaporating method (18.64±1.05)% (both P<0.01). The permeability coefficient and corneal deposition quantity of SPLX liposomes were 1.65-and 4.98-folds higher as compared with those of free drug solutions. The minimal inhibitory concentrations (MICs) of liposomal SPLX against *S. aureus*, *P. aeruginosa*, *E. coli*, and *B. subtilis* were 1/4, 1/2, 1/1, 1/17 times lower than those of free drug, respectively, and the minimal bactericide concentrations (MBCs) were 1/4, 1/2, 1/1, 1/4 times lower than those. In addition, the time-kill values of liposomal SPLX were better than those of free. Conclusion The pH gradient technique is suitable for preparing SPLX liposomes, which can improve the transcorneal penetration and antibacterial activity of SPLX in vitro.

Key words [liposomal sparfloxacin lactate](#); [pH-gradients method](#); [encapsulation efficiency](#); [corneal permeability](#); [antibacterial activity](#)

DOI: 10.3881/j.issn.1000-503X.2008.05.017

通讯作者 刘利萍 lp@zscas.edu.cn

扩展功能

本文信息

▶ [Supporting info](#)

▶ [PDF\(979KB\)](#)

▶ [\[HTML全文\]\(0KB\)](#)

▶ [参考文献](#)

服务与反馈

▶ [把本文推荐给朋友](#)

▶ [加入我的书架](#)

▶ [加入引用管理器](#)

▶ [复制索引](#)

▶ [Email Alert](#)

▶ [文章反馈](#)

▶ [浏览反馈信息](#)

相关信息

▶ [本刊中 包含“乳酸司帕沙星脂质体;](#)

[pH梯度法; 包封率; 角膜渗透性; 抗菌性” 的相关文章](#)

▶ 本文作者相关文章

· [刘利萍](#)

· [李益民](#)

· [杨玲](#)